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ادامه از صفحه 12
 گویاس�ازی وقتی اتفاق می افتد که خود فرد در 

معرکه باشد.
من یک اعتراف واضح بکنم؛ در بحث گویاسازی 
تصاویر من که استعداد ادبی نداشتم. من کارشناس 
نظامی و سندشناس��م و می فهمم که این س��ند 
درس��ت اس��ت یا خیر. مثلا وقتی ی��ک عکس را 
می بینم که نوش��ته اند، این عکس بعد از  30 سال 
اج��ازه خروج پیدا ک��رده و اینه��ا در میدان مین 
بوده اند، می فهمم این عک��س اصلا برای اولین بار 
منتش��ر نشده اس��ت و ما از این بدتر هم داشتیم. 
اینه��ا در میدان مین نیس��تند و جل��وی خط در 
تیربار دشمن زمینگیر ش��ده اند. ما با توضیحاتی 
که می دهیم ت��لاش می کنیم عکس به ناکجاآباد 
نرود. دفاع مقدس ما اینگونه نبود که در میدان مین 
بگویند پوتین ما را بگیرید و یا علی روی میدان مین 
بروند. اصلا این حرف ها نبود. تخریبچی داشتیم و 
آن معب��ر را باز می کرد که کس��ی روی مین نرود. 
ل��ذا ما در جلوگی��ری از تحریفات هم نقش داریم 
یعنی واقعه درست را به عکس می دوزیم و تحویل 
مخاطب می دهیم. البته در این مس��یر از ظرفیت 
افرادی که علاقه مند بودند، اس��تفاده کردیم. این 

افراد دوست ندارند شناخته شوند.
رج�وع  کردی�د،  ک�ه  کاری  ای�ن  ب�ا  الان   
ب�ه ش�ما زی�اد اس�ت. بعض�ی تصاوی�ر ش�ما 
از  دایره المعارف�ی  ش�ما  دارد.  پی�ام   200 
دیدگاه ه�ای مردم را نس�بت به جن�گ در اختیار 
دارید. یکی از مش�کلات س�ازمان ها این است که 
برآورد درستی از دیدگاه های مخاطبان ندارند. شما 
می توانید بگویید در این 4 ه�زار عکس، جوان ها 

درباره دفاع مقدس چنین نگاهی دارند.
از یک نقطه پایه ش��روع کنیم. 4 هزار عکس 
برت��ر و ویژه ب��ه جهت صحن��ه و کیفیت، چیز 
کمی نیس��ت. صفحه بنده عملا آرش��یوی شده 
که هر کس��ی در  حوزه دفاع مقدس بخواهد ورود 
کند و نیاز به عکس داش��ته باش��د، با نسبت 80 
درصد عکس��ش را از پیج ما پی��دا می کند. یک 
نویسنده می خواهد رمان بنویسد یا یک کارگردان 
می خواه��د صحنه آرای��ی زمان جن��گ را ببیند، 
کسی می خواهد قصه ای بنویسد و دنبال تصویر 
ذهنی اس��ت یا نیاز مناسبتی است و 50 عکس 
می خواهد، همه این افراد می توانند در صفحه بنده 
موضوع ش��ان را پیدا کنند. این گنجینه ارزشمند 
مبنایی برای سازمان هایی است که می خواهند در 

این حوزه کار کنند. 
نکته دوم در ذی��ل همه عکس ها یک معنایی 
است. کسی ذائقه داش��ته باشد و دنبال دلنوشت 

باشد، می تواند به قسمت نظرات و دلنوشت ها سر 
بزن��د. یکی می خواهد بازخورد جامع��ه را از وقایع 
دفاع مقدس ببیند؛ خب! برود عکس مناسبت را پیدا 
کند و کامنت ها را بخواند. عملا این آرشیو یک بار 
معنایی ارزشمند است. صفحه بنده نیاز اولیه بخش 
قاب��ل توجهی از جامعه را با نگاه »عکس محور« به 

دفاع مقدس حل می کند. 
  ش�ما بخواهید دی�دگاه جوانان را دس�ته بندی 
کنی�د می توانید بگویید جوانان نس�بت به جنگ  
این 4 مس�اله را دارند. برخی فش�ار می آوردند که 
ارزش های دفاع مقدس در جامعه قابل بازگو نیست؛ 

این را قبول دارید؟
نه! اینگونه نیست.

 بعضی می گویند جوان الان بی هویت و باری به هر 
جهت است؛ این را قبول دارید؟

هر موضعی جوان داشته باشد، ماحصل فقدان 
عملکرد ما است. اگر بخواهیم کار کنیم به مواد نیاز 
داریم؟ بله! مواد فیلم و عکس و... است. وقتی کسی 
راجع به دفاع مقدس تبلیغ کند نیاز به عکس دارد 
که بداند دفاع مقدس این است؛ صحنه را نگاه کن. 
یک موقع می خواهد فیلم نشان دهد و یک موقع 
می خواه��د محکم صحبت کند که نیاز به س��ند 
مکتوب است. ما کار نکردیم و حاصل آن رویگردانی 

است. 
اما پاسخ ش��ما که جوانان چه واکنشی دارند؛ 
بیش��تر روی بکر بودن و مستند بودن سند توجه 
می کنن��د، روی نوآوری. ط��رف می گوید واقعا در 
جن��گ چنین چی��زی بوده اس��ت؟ وقتی عکس 
س��ربازی می گذاری که کوبلن درس��ت می کند، 
خانم ها تعجب می کنند. در اوقات فراغت این کار 
را می کردند. بچه های ما در زمان جنگ وقت هنری 
داش��تند؟ بله داشتند. عکس��ی گرفتند که 2 نفر 
عقب ایس��تادند و رزمنده دستش را به گونه ای باز 
کرده که در تصویر گویی این 2 نفر روی دس��تان 
او ایستاده اند. این ذوق است. لذا می خواهم بگویم 

تنوع دیدگاه ها برای مخاطب جالب است.
نکته سوم کیفیت است که مهم است. یکی از 
دلایل اس��تقبال کیفیت است و نکته آخر همین 
گویاسازی عکس خیلی به مخاطب کمک می کند.

 واکنش های مثبت و منفی  چطور اس�ت؟ فضای 
ضد جنگ را قب�ول دارید وجود دارد؟ ردپایش در 
انتخابات هم دیده ش�د. ش�ما دارید تبلیغ جنگ 

می کنید. واکنش منفی هم داشتید؟
اولا م��ا به 8 س��ال رزم، »جنگ« نمی گوییم و 
»دف��اع مقدس« می گوییم. ضمنا م��ا دفاع را هم 
تبلیغ نمی کنیم و فرهنگ دفاع را تبلیغ می کنیم. 
اولا م��ا از جن��گ ب��ه معنای ع��ام ک��ه در ذهن 

جوانان اس��ت فاصله می گیریم و می گوییم بحث 
دفاع مقدس است. تازه! در رویکرد دفاعی بر وجوه 
فرهنگی کار می کنیم تا دفاعی. اینها باعث می شود 
پس زده نشود و جامعه همراهی کند. ما معضلات 
را تبدیل به فرصت کردیم. یکی از معضلات ما در 
فضای مجازی کپی پیست است. یعنی طرف دوست 
دارد مطلب را جای دیگری بگذارد. ما هم این فضا 
را برای نشر تقویت کردیم. عکس های ما هیچ وقت 
لوگو ندارد. عکس های برتر هم می گذاریم. یعنی از 
10 عک��س مرتبط همانی را می گذاریم که زیباتر 
است.  هدف ما این است که این عکس کپی شود. 
بعضی موقع ها می گویند اگر اجازه بدهید استفاده 
کنیم. من می گویم فلس��فه این عکس تکثیرش 
اس��ت. من به عنوان مرجع ارائه می دهم و ش��ما 
زیرشاخه تش��کیل دهید و از این تصاویر استفاده 

کنید. 
 من یک نکته را جواب نگرفتم؛ ش�بهات جوانان 
چیس�ت؟ ش�ما می گویید فرهنگ دفاع را تبلیغ 
می کن�م، مفهوم آن چیس�ت؟ ش�ما کل جنگ را 
بودید و بعدش هم کار نظامی کردید و از س�ال 79 
تاکنون کار فرهنگ�ی کرده اید و الان کار فرهنگی 
ش�ما چند ده هزار نفر دنبال کننده دارد. شما روی 

چه چیزی دست گذاشتید؟
من دارم جنگ را مستند و منطبق با واقع نشان 
می دهم. یعنی وقتی سفره رزمنده را نشان می دهم 
به طور غیرمس��تقیم و مستقیم می گویم درست 
کار می کردیم ولی س��فره هامان جمع و جور بود و  
ساده زیست بودیم. اگر جوان ما مغرور می شود که 
نمی توانم زیر بار مسؤولیت بروم، یک چهره جوان 
را نش��ان می دهیم که در خ��ط مقدم می جنگد. 
می گوییم این مسؤولیت گرفت تو هم بگیر. برخی 
تصویر بد و اخمو از جنگ نش��ان می دهند ولی ما 
تصاویر ش��اد می گذاریم. عکس های خنده دار هم 
می گذاریم. مثلا وقتی هوا خیلی گرم شده، عکسی 
می گذاریم که بچه ها تو سنگر دارند خودشان را باد 
می زنند. یا خیلی س��رد شده است، عکس بچه ها 
در کوه ه��ا که در کولاک می جنگند را می گذاریم. 
این خودش کافی است که طرف فرهنگ جنگ را 

بفهمد. ما جنگ را بزک نمی کنیم. 
امروز 80 درصد تصور جوانان از دفاع مقدس از 
جعبه تلویزیون و پرده س��ینما حاصل شده است. 
تلویزیون چه نش��ان می دهد؟ چق��در از این فیلم 
مستند اس��ت؟ بخش قابل توجهی از این فیلم ها 
با واقعیت منطبق نیست؛ ایراد دارد و حمایت هم 
می شوند و درست هم هس��ت این حمایت چون 
قرار نیست یک فیلم بدون هیچ نقصی تولید شود. 
چون صحنه بازسازی می شود. آقای ده نمکی بازیگر 

را گریم می کند ولی وقتی به سمت مستندسازی 
رفتی، عین واقع را نشان می دهی. مستندگرایی و 
واقع گرایی دفاع مقدس خودش می تواند فرهنگساز 

شود.
 کدام فیلم دفاع مقدسی را بیشتر دوست دارید؟

م��ن فیلمی که با آن زندگ��ی می کنم و  هیچ 
موقع از آن خس��ته نمی ش��وم، آژانس شیشه ای 
اس��ت. خیلی حرف و ط��راوت دارد. من فیلم های 
حاتمی کیا را می پس��ندم چون واقعگرا هس��تند. 
نسبت به فیلم های ده نمکی موضع منفی نمی گیرم 
و قائل هستم که در جنگ هم نشاط بوده است. 70 
تا 80 درصد ظرفیت روحی ما نشاط بوده است. در 
این 80 درصد چند درصد جوک بوده؟ اینها بودند. 
این رویکرد را بولد می کند. آخرین کار تلویزیونی که 
دیدم و شبکه افق پخش می کند، کیمیا بود. انصافا 
م��ن از این فیلم لذت ب��ردم. ویلایی ها هم خیلی 
قشنگ بود و متاس��فانه درست تبلیغ نشد یا این 

فیلم را در موضع گیری انداختند.
 در کتاب ها چطور؟

کتاب ها زیاد هس��تند. یکی از کتبی که خیلی 
خواندم مربوط به اسارت خانم معصومه آباد است. با 
اینکه در جنگ بودم آن فضا را ندیدم. یکی از کتبی 
که من از آن خیلی لذت می بردم، روزنوش��ت های 
آقای جمی هس��ت. با این کتاب تمام فضا را حس 
می کردم. یکی از کتاب های دلنوشته  که فوق العاده 
اس��ت و هر وقت می خوانم ح��س عرفانی به من 
دس��ت می دهد، کتاب »حرمان هور« است که در 
آن دست نوشته های شهید علیرضا احدی رتبه اول 
کنکور جمع آوری شده اس��ت. این کتاب جاودانه 
اس��ت. کتاب »پنهان زیر ب��اران« را که مجموعه 
خاطرات آقای علی ناصری هس��ت و خودم در آن 

نقش داشتم هم می پسندم.
 فرقی بین جوان الان و دفاع مقدس می بینید؟

خیلی در این باره در پیج بحث ش��ده اس��ت. 
من معتقدم ج��وان الان می تواند مثل جوان آن 
موقع باش��د.  هر چند خیلی انتقادات به جوانان 
ما وارد اس��ت ولی به ج��د می گویم جوان فعلی 
ما اگر شرایط تهدید برای ما پیش بیاید چه بسا 
بهتر از آن جوانان عمل کند. دلیلش این اس��ت 
که جوان الان در صحنه است. شرایط علیه شان 
خیلی زیاد است و دشمن کار می کند. آن موقع 
دش��من کار نمی کرد و م��ا بچه مذهبی بودیم و 
جبهه می رفتیم. الان با این شبکه های مجازی و 
بمباران جوان دارد دوام می آورد. این باید عاملی 
باشد تا متولیان بیشتر کار کنند و جوان را تغذیه 
کنند. متاسفانه فعالیت ها خیلی ضعیف است؛ یا 

کار نمی شود یا عقیم است.

در حالی که بی��ش از 2 ماه از فروش 
گندم کش��اورزان اردبیلی گذش��ته ولی 
هنوز مطالبات این قشر تلاشگر پرداخت 
نشده است. به گزارش تسنیم از اردبیل، 
در حال��ی که بیش از 2 ماه از برداش��ت 
و ف��روش گن��دم کش��اورزان اردبیل��ی 
گذش��ته اس��ت ولی همچنان طلب این 
قشر تلاش��گر پرداخت نشده که این امر 
مش��کلات زیادی را ب��رای آنان به همراه 
داش��ته اس��ت. کش��اورزی که با هزاران 
دغدغه و مش��کلات در راس��تای تولید و 
تحق��ق اقتصاد مقاومت��ی گام برمی دارد 
متاس��فانه با چه کنم های مسؤولان امر 
م��ورد بی مهری  و کم لطفی ه��ای زیادی 
قرار می گیرد که پرداخت نشدن مطالبات 
این قشر در این میان یکی از دغدغه های 
اصلی آنان در اس��تان اردبیل است. گندم 

یکی از محصولات تولیدی اس��تان اردبیل است و 
این اس��تان سابقه رکورد تولید گندم را در کارنامه 
خود دارد ولی کشاورزان این منطقه به رغم افزایش 
تولید با مشکلات زیادی دست و پنجه نرم می کنند 
و برخ��لاف افزای��ش و ارتقای کیفی��ت محصول 
تولیدی خود اما هنوز هم شاهد دیرکرد در پرداخت 
مطالبات این عزیزان در اردبیل هستیم که این امر 
قابل قبول نیست.  بخشعلی نظرکرده، از کشاورزان 
اردبیلی با بیان اینکه بیش از 4 هکتار از زمین خود 
را به کشت گندم اختصاص داده و گندم باکیفیتی 
تولید می کنم، افزود: متاسفانه با اینکه بیش از 2 ماه 
از فروش گندم گذشته ولی هنوز مطالبات ما در این 
زمینه پرداخت نشده است. وی با اشاره به اینکه با 
هزاران رنج و دردس��ر به کشت گندم اقدام کرده ام 

ولی متاسفانه موقع برداشت و فروش محصول خود 
با مشکلات عدیده ای مواجه شده ام، گفت: با وجود 
اینکه به پول این محصول خود نیاز مبرم دارم ولی 
هنوز جهاد کش��اورزی اقدامی در راستای پرداخت 
این مطالبات در استان انجام نداده است. نظرکرده 
ضمن انتقاد از مس��ؤولان جهاد کشاورزی اردبیل 
اظهار کرد: متاس��فانه این مس��ؤولان فقط حرف 
می زنند و تاکنون وعده های ش��ان درباره پرداخت 
مطالبات گندمکاران عملی نشده است. وی تصریح 
کرد: تنها امید یک کش��اورز به برداش��ت و فروش 
محصول خود است ولی متاسفانه در موقع فروش 
محصول با هزاران مش��کل روبه رو می شود که این 
قصه برای همیشه ادامه دار بوده و مسؤولان توجهی 

به این امر ندارند.

گندم�کاران  ■ مطالب�ات  نش�دن  پرداخ�ت 
تاسف آور است

صدیف بدری،  نماینده مردم اردبیل،  نیر، نمین 
و س��رعین در مجلس با اش��اره به اینکه پرداخت 
نش��دن مطالبات گندم��کاران اردبیلی تاس��ف آور 
اس��ت،  افزود: دیگر نباید گندم��کاران اردبیلی این 
همه مورد کم لطفی قرار گیرند؛ کش��اورز امیدش 
به فروش محصولات خود اس��ت، این امید نباید از 
کشاورزان سلب  ش��ود. وی با بیان اینکه در حالی 
که بیش از 2 ماه از فروش گندم در استان می گذرد 
ولی مطالبات ش��ان پرداخت نش��ده است، تصریح 
کرد: بارها در این راس��تا به وزیر جهاد کشاورزی و 

مسؤولان مربوطه در مجلس و استان تذکر دادیم.
بدری با ابراز گلایه از مس��ؤولان جهاد کشاورزی 

اردبیل اظهار داش��ت: در حالی که در سال 
اقتصاد مقاومتی: تولید- اشتغال از حمایت 
از کش��اورزان ح��رف زده می ش��ود ول��ی 
در عم��ل هی��چ اقدامی ص��ورت نگرفته و 
دغدغه و نگرانی کش��اورزان منطقه تمامی 
ندارد. وی بی��ان کرد: اینکه کش��اورزی با 
ه��زاران زحم��ت و تلاش ب��رای اینکه نزد 
خانواده خود ش��رمنده نشود اقدام به تولید 
گن��دم می کند ولی جای تعج��ب دارد که 
کش��اورزی که گندم خود را تولید می کند 
 و به فروش می رس��اند مطالباتش پرداخت
 نمی شود که نیاز است مسؤولان به این امر
توجه ویژه ای داشته باشند و به صورت عملی 
اقدامات اساس��ی انجام دهند. رضا کریمی، 
نایب رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس نیز 
با بیان اینکه مطالبات گندمکاران پرداخت 
نشده،  افزود: باید در این زمینه سازمان برنامه 
و بودجه ورود کند تا هر چه زودتر شاهد پرداخت طلب 
این قشر تلاشگر در منطقه باشیم. کریمی با بیان اینکه 
استان اردبیل یکی از قطب های اصلی تولید گندم در 
کشور اس��ت، اظهار کرد: در این استان بیش از 500 
هزار تن گندم تولید می ش��ود ولی متاسفانه در موقع 
فروش مشکلاتی خلق می شود که همچنان ادامه دار 
اس��ت. وی ابراز امی��دواری کرد هرچ��ه زودتر طلب 
گندمکاران استان اردبیل پرداخت شود تا انگیزه تولید 
در بین این کش��اورزان تلاشگر بیشتر شود. متاسفانه 
قص��ه تکراری پرداخت نش��دن مطالبات گندمکاران 
همچنان ادامه  دارد و مسؤولان  نیز حرف هایی می زنند 
که این حرف ها تحقق نمی یابد؛ حال معلوم نیس��ت 
جواب این کش��اورزان تلاشگر را چه کسانی خواهند 
داد و مطالبات ش��ان چ��ه زمانی پرداخت می ش��ود؟

وعده های سرخرمن مسؤولان استان 

مطالبات گندمکاران اردبیلی پرداخت نشد
انجام مانور جهادی جمع آوری 

برق های غیرمجاز در استان گلستان 
و  بهره ب��رداری  مع��اون  قائم��ی،  به��رام   
دیس��پاچینگ برق گلستان گفت: مانور جهادی 
جم��ع آوری برق های غیرمجاز مش��هود از تاریخ 
یکم تا 9 مردادماه س��ال 1396 در مدیریت های 
پانزده گانه اس��تان انجام شد.  قائمی با اعلام این 
خب��ر گفت: هدف از برگ��زاری این مانور کاهش 
فیوزس��وزی و افزای��ش هر چه بیش��تر پایداری 
ش��بکه و رفاه حال مش��ترکان مجاز بوده است. 
وی در تش��ریح چگونگ��ی برگزاری ای��ن مانور 
افزود: مانور جهادی جمع آوری برق های غیرمجاز 
مش��هود در س��طح اس��تان در 2 مرحل��ه و در 
142 منطقه و با مجموع 1200 نفرس��اعت اجرا 
ش��د که طی آن 450 انش��عاب غیرمجاز و 33 
انش��عاب فرعی جمع آوری شد. ش��رکت توزیع 
نیروی برق اس��تان گلستان در حال حاضر بیش 
از 680 هزار مش��ترک دارد که شامل 562 هزار 
 مش��ترک خانگ��ی، 77 هزار مش��ترک تجاری، 
31 ه��زار اش��تراک عمومی، 9600 مش��ترک 

کشاورزی و 2700 مشترک صنعتی است.

روستاهای آسیب دیده از سیل 
از نعمت آب شرب سالم بهره مندند 

رئیس هیات مدی��ره و مدیرعامل ش��رکت 
آب و فاضلاب روس��تایی استان گلستان گفت: 
39 روستا در شهرس��تان های آزادشهر رامیان، 
علی آباد، کلاله، مینودشت،گنبد و گالیکش که در 
سیل اخیر دچار قطعی آب شده بودند در همان 
روزهای اول از نعمت آب شرب سالم و بهداشتی 
بهره مند شدند. به گزارش روابط عمومی شرکت 
آب و فاضلاب روستایی استان گلستان، شکیبافر 
ضمن اعلام خبر فوق افزود: حجم خسارات وارده 
به تاسیس��ات آبفار در سیل اخیر 3/3 کیلومتر 
خط انتقال، 1/6 کیلومتر ش��بکه توزیع، 2 باب 
مخزن ذخیره، 12دهنه بهسازی چشمه، 2 باب 
حوضچه و ش��یرآلات و 7 مورد تاسیسات برقی 
است. وی ادامه داد: با تلاش شبانه روزی پرسنل 
و کارکنان ستاد و مدیریت امور شهرستان ها و با 
توجه به حجم خس��ارات وارده عملیات اجرایی 
بازس��ازی تاسیس��ات در کمترین زمان ممکن 
انج��ام ش��د و 10226 مش��ترک از نعمت آب 
شرب سالم و بهداشتی بهره مند شدند. شکیبافر 
 میزان خس��ارات وارده به تاسیسات آبرسانی را

8370 میلیون ریال عنوان کرد. 

مازندرانگلستان

ضرورت مشارکت بیشتر بهره برداران 
در مصرف آب

مدیرعامل آب منطقه ای مازندران با اشاره 
به کاهش آبدهی رودخانه ها و ذخیره س��دها 
و تاسیس��ات آبی گفت: امروز مدیریت عرضه 
به تنهایی کافی نیس��ت و بهره برداران نیز باید 
توجه و مشارکت بیشتری در امر مدیریت تقاضا 
و مصرف داشته باشند.   محمدابراهیم یخکشی 
با بیان اینکه زیر کشت بردن اراضی زراعی باید 
مدیریت شده و براس��اس الگوی کشت انجام 
ش��ود، تصریح کرد: منابع آب ما چه در بخش 
آب س��طحی و چه در بخ��ش آب زیرزمینی 
محدود اس��ت و کشاورزان باید براساس میزان 
آب موجود برنامه ری��زی کنند. مدیرعامل آب 
منطقه ای مازندران با اش��اره به انجام کش��ت 
مجدد از س��وی برخی کش��اورزان تاکید کرد: 
مج��وزی که برای بهره برداری از آب زیرزمینی 
برای مالکان چاه ها صادر ش��ده فقط برای یک 
کشت بوده و اضافه برداشت موجب وارد آمدن 

خسارت جدی به آبخوان ها می شود. 

کنترل و افزایش فشارآب منطقه 
بافت قدیم کوی رضوی اراک

در راس��تای  بهس��ازی ش��بکه آبرسانی و 
ایجاد تعادل فش��ار آب در سطح شهر اراک که 
از اولویت ه��ای ام��ور آب وفاضلاب شهرس��تان 
اراک است، فش��ار آب منطقه بافت قدیم کوی 
رضوی)گ��ردو( ب��ه تعادل مطلوب رس��ید.   به 
گ��زارش روابط عمومی ش��رکت آب و فاضلاب 
اس��تان مرکزی، سعید س��رآبادانی، مدیر امور 
آب وفاضلاب شهرس��تان اراک عن��وان کرد: با 
انجام عملیات سه راه گیری روی خط انتقال 500 
میلیمت��ر درعمق 5/5 متری زمین و همچنین 
روی شبکه توزیع 150 میلیمتر و نصب 3 فقره 
ش��یرفلکه روی این خط، مدیریت بر فشار آب 
منطقه بافت قدیم کوی رضوی انجام ش��د. وی 
در ادامه افزود: این منطقه در فصول گرم س��ال 
و با افزایش مصرف آب دچار افت فش��ار و ایجاد 
نارضایتی از سوی مشترکان می شد که با انجام 
این عملیات مشکل به طور کامل برطرف شد و 
رضایت مشترکان جلب شد. سرآبادانی در پایان 
تصریح کرد: این عملیات به صورت امانی توسط 
اداره فنی و توسعه امور آب وفاضلاب شهرستان 
اراک با حداقل هزینه طی 48 ساعت انجام شد. 

مرکزی

معاون فرهنگ��ی اداره کل اوقاف و امور خیریه 
آذربایجان ش��رقی از برگ��زاری دوره های س��بک 
زندگی و تعالی خانواده در امامزادگان شهرس��تان 
تبریز و مراغه خبر داد.  محمدعلی فاضلی نسب از 
برگزاری دوره های س��بک زندگی اسلامی و تعالی 
خانواده در امامزادگان شهرستان تبریز و مراغه خبر 
داد و اف��زود: با توجه به بروز برخی مش��کلات در 
خانواده ه��ا و افزایش طلاق، اداره کل اوقاف و امور 

خیریه اس��تان جهت کاهش مشکلات اجتماعی 
ای��ن ط��رح را برنامه ریزی کرده اس��ت.  وی ادامه 
داد: جه��ت هرچه بهتر برگزار ش��دن این دوره، از 
بین بانوان طلاب اقدام به جذب مربیان باتجربه و 
باس��واد کرده و ضمن مطالعه کتب اخلاق، ازدواج 

و خانواده، فرزندپروری و تس��ت شخصیتی، بعد از 
برگزاری امتحان این مربیان انتخاب شدند. معاون 
فرهنگ��ی اداره کل اوق��اف و امور خیریه اس��تان 
آذربایجان شرقی اضافه کرد: این بانوان بعد از اینکه 
حائز رتبه ش��دند جهت گذراندن دوره به شهر قم 

اعزام خواهند شد. معاون فرهنگی اداره کل اوقاف و 
امور خیریه آذربایجان شرقی با بیان اینکه این طرح 
به صورت پایلوت در شهرستان های تبریز و مراغه 
برگزار خواهد ش��د، اظهار داش��ت: بعد از بررسی 
نتایج این دوره از کلاس ها جهت گسترش در دیگر 
امامزاده ها اقدام خواهیم کرد. ناگفته نماند این دوره 
از کلاس ها به صورت داوطلبی بوده و زمان، شرایط 

و نحوه ثبت نام متعاقبا اعلام خواهد شد. 

برگزاری دوره های سبک زندگی اسلامی و تعالی خانواده

بازی پنکه با دماسنج اقتصاد کلاندنبال استثنائات رفتن  جفا به دفاع مقدس است
ادامه از صفحه اول

آمارهای اقتص��اد کلان، 
مانند دماس��نج هایی عمل می کنن��د که در یک 
س��ردخانه، برای آگاه کردن مس��ؤول سیستم از 
وضعی��ت دمای محیط نصب ش��ده اند. وقتی این 
دماسنج ها عدد بالایی را نشان می دهند، مسؤول 
س��ردخانه باید متوجه ش��ود بخش��ی از سیستم 
س��ردکننده معی��وب اس��ت، بلافاصله اق��دام به 
شناس��ایی بخش معیوب ک��رده و در صدد انجام 
تعمیرات و رفع عیب برآید. اگر فرد مسؤول به جای 
عیب یابی سیستم س��ردکننده و رفع آن، اقدام به 
نصب پنکه در مجاورت دماس��نج کند، عددی که 
دماسنج نشان می دهد، حتما کاهش خواهد یافت 
اما این عدد نخواهد توانس��ت جلوی فاسد شدن 

گوشت های انبار شده در سردخانه را بگیرد.
در دول��ت یازده��م به کرات ش��اهد مدیریت 
پنکه ای دماس��نج اقتصاد کلان بودی��م. علاوه بر 
بحث تورم، نمونه ه��ای دیگری نیز می توان برای 
این مدیریت پنکه ای برشمرد. تراز مثبت تجاری، 
یکی از این آمارهاست که بسیار مناقشه برانگیز شد. 
آقای روحانی اع��لام کرد »تراز تجاری ایران برای 
نخستین بار در تاریخ انقلاب مثبت شده است«. 
مثبت ش��دن تراز تجاری زمانی یک افتخار است 
که صادرات غیرنفتی از واردات بیشتر شود اما اگر 
از طریق اضافه ش��دن آمار گاز طبیعی و میعانات 
گازی به س��رجمع صادرات غیرنفتی و همچنین 
کاه��ش واردات صنعت��ی، این تراز مثبت ش��ده 
باش��د، اتفاق قابل افتخاری رخ نداده است. افتخار 
به مثبت شدن تراز تجاری کشور توسط مدیران 
دول��ت یازدهم در حالی بود که در طول 4 س��ال 
این دولت، س��هم ایران از تجارت جهانی کاهش 
قابل توجهی یافت. به طوری که سرجمع صادرات 
و واردات کش��ور که سال 91 معادل 104میلیارد 
و 130 میلی��ون دلار ب��ود، در پایان س��ال 95 به 
87 میلی��ارد و 614 میلیون دلار کاهش یافت. یا 
در موردی دیگر، مس��ؤول شرکت های کوچک و 
متوسط در گفت وگوی ویژه خبری اعلام می کند 

سال گذشته 35 درصد شرکت ها در شهرک های 
صنعتی تعطیل بودند که در سال جاری این رقم را 

به 20 درصد رسانده ایم.
در ظاه��ر امر، طب��ق این آمار دولت موفق ش��ده 
اس��ت 15 درصد شرکت های تعطیل را احیا کند 
اما وقتی مجری برنامه از مس��ؤول دولتی س��وال 
می کن��د با اجرای ک��دام برنامه حمایت��ی به این 
موفقیت رسیدید، پاسخ می دهد »در حال بررسی 
شرکت های تعطیل هس��تیم. پروانه آنهایی را که 
اصلا کار نمی کنند، باطل می کنیم تا از آمار خارج 
شوند. تاکنون 15 درصد تکلیف شان روشن شده 

است«.
ای��ن قبیل رفتارها کم نیس��ت و می توان در 
حوزه های مختلف اقتصاد، نمونه های قابل توجه 
دیگری را به این لیس��ت افزود. مدیریت پنکه ای 
دماس��نج اقتصاد، حال اقتصاد م��ا را بدتر کرده 
است. دولت به جای مدیریت و برنامه ریزی برای 
اقتصاد، سرگرم دماسنج های اقتصاد بوده و عملا 
این آمارها را نی��ز بی خاصیت و غیرقابل اعتماد 
کرده است. همانطور که دمای سردخانه با کاهش 
پنکه ای درجه دماسنج کاهش نمی یابد، اقتصاد 

نیز از آمار متاثر نمی شود. 
اگر آقای روحانی از مدیریت پنکه ای دماسنج 
اقتص��اد، انگیزه ه��ای انتخاباتی داش��ت، امروز 
بحمدالله این انگیزه مرتفع شده است. در دولت 
دوازدهم آقای روحانی و تیم اقتصادی ش��ان نیاز 
به تبلیغات بر س��ر دمای اقتص��اد کلان ندارند. 
انتخابات تمام ش��ده است و روحانی در دوره بعد 
کاندیدا نخواهد ش��د. پنکه ه��ا را کنار بگذارند و 
سراغ عیب یابی و رفع اشکالات اقتصاد بروند. به 
نظر می رسد رسانه ها و فعالان اقتصادی نیز برای 
مطالب��ه بهبود وضعیت اقتصاد، باید از به چالش 
کش��یدن آمارهای پنکه ای عبور کنند و مطالبه 
افکار عمومی به س��مت واقعیت ها و بخش های 
ملموس اقتصاد سوق پیدا کند. اگر مبنای مطالبه 
از دول��ت، آمار باش��د، دولت دوازدهم نیز ممکن 

است راه دولت قبل را برود.

یادداشت امروز


